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KISS: emeletes vonat is közlekedik most már Nyíregyházán
Már Nyíregyházán is jár az emeletes KISS vonat. De-

cember 12-tõl péntekenként és a hétvégéken utazhatnak
ezekkel a modern, korszerû jármûvekkel többek között a
Budapest–Szolnok–Debrecen–Nyíregyháza vasútvonalon.
Nyíregyházán már elkezdõdött a Tokaji úti aluljáró ter-
vezése, a jövõben pedig intermodális csomópontot alakí-
tanak ki a pályaudvaron.

– A vasút fejlesztése kulcskérdés a megyének
és Nyíregyházának, hiszen ez a közlekedési
eszköz környezetkímélõ, energiahatékony és
biztonságos, a versenyképességéért azonban
még tenni kell. Az emeletes motorvonatok
megjelenése pont egy ilyen lépcsõfok – emelte
ki köszöntõjében dr. Vinnai Gyõzõ ország-
gyûlési képviselõ, mielõtt befutott Nyíregyhá-
zára az elsõ ilyen. – Ebben az uniós ciklusban
megtörténik a pályakorszerûsítés Debrecen és
Nyíregyháza között, ami azt jelenti, hogy gyor-
sabban és biztonságosabban közlekedhetnek
a vonatok. Ehhez megkezdõdött a Tokaji úti aluljáró ter-
vezése és reményeink szerint, uniós forrásból a kivitele-
zés is megtörténhet majd.

Intermodális csomópont
A vasút 1858-ban érte el Nyíregyházát, azóta folyamatosan

korszerûsödik a szolgáltatás és csak tavaly nyár óta ez a har-

madik alkalom, hogy valamilyen fontos, a MÁV-hoz és a me-
gyeszékhelyhez egyszerre köthetõ esemény történik.

– Egy pár év múlva Nyíregyházának az ál-
lomástere is teljesen át fog alakulni,
intermodális csomópont valósulhat meg
itt, nagy pályarekonstrukcióval és felújí-
tással. Ez nagyon fontos a városnak, hi-

szen a kötött pályás közlekedésben
nagy jövõ van – emelte ki dr.

Ulrich Attila, Nyíregyháza al-
polgármestere a sajtótájékoz-
tatón.

Emelik a színvonalat
2021 a vasút éve Európában, ez kiváló al-

kalom arra, hogy felhívják a figyelmet a fenn-
tarthatóságra – nyilatkozta a pályavasúti te-
rületi igazgató. A közlekedés okozza az
üvegházhatású gázok kibocsátásának 4 szá-

zalékát, ebbõl 1 százalék az, amiért a vasút felel. 2050-
ig 90 százalékkal kell az ilyen típusú gázok kibocsátá-
sát csökkenteni az uniós tervek szerint. A vasúttársa-
ságnak olyan fejlesztési koncepciója van, amelynek cél-
ja, hogy emelt színvonalú eszközökkel, fejlett pályá-
kon és jármûvekkel tudják lebonyolítani a közlekedést
– hangzott el a vasárnapi sajtótájékoztatón.

Korábban nem volt ilyen
– December 12-én menetrendváltás történt, ezt
megelõzõen is olyan fejlesztések voltak a MÁV há-
lózaton, amelyek példa nélküliek. A MÁV-Volán
csoportnál a Volán részérõl is történtek menet-
rendi fejlesztések. Egyes pontokon megerõsítet-
ték a Volán buszoknak a ráhordó szerepét, új
csomópontokat alakítottak ki, ezeknek mind az a

célja, hogy az utazóközönség jobb színvonalon
tudja igénybe venni a szolgáltatásainkat – tette
hozzá Hadnagy Attila.

Pénteken és a hétvégéken
A vasúttársaság 40 darab KISS motor-
vonatra írt alá keretmegállapodást a

beszállítóval, ennek már több mint a
fele, összesen 22 szerelvény a ren-
delkezésre áll. A 600 ülõhelyes,
emeletes motorvonatok beszerzése
mintegy 200 milliárd forint, az elsõ
tizenkilenc jármûvet uniós forrásból,
további huszonegyet hazai költség-
vetésbõl vásárolnak meg.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Lakossági kérdõív

Jelenleg készül Nyíregyháza fenntartható városfejleszté-
si stratégiája. Ez a dokumentum képezi az alapját a város
EU-s támogatásból megvalósuló fejlesztéseinek 2021–2027
között, emellett a városban megvalósuló valamennyi jövõ-
beni fejlesztést is megalapozza és lehetõvé teszi, hogy a
város tovább fejlõdjön, kulturális, gazdasági, turisztikai té-
ren egyaránt. A városfejlesztési stratégia kidolgozása a fel-
tétele annak, hogy olyan nagyszabású, a város arculatát is
meghatározó projektek valósulhassanak meg, mint példá-
ul a már elkészült állatparki fejlesztések (hópárduckifutó,
India-ház, új fõbejárat, Jégkorszak stb.), a közösségi közle-
kedés átalakítása (CNG új buszok beszerzése), a további
turisztikai célú beruházások (Szabadtéri Színpad rekonst-
rukciója, Szindbád kialakítása, 4 csillagos hotel Sóstógyógy-
fürdõn, Pangea Hotel stb.), vagy a zöld várost célzó fej-
lesztések (például a Bujtosi Városliget fejlesztése), és még
hosszasan sorolhatnánk. A kérdõíves felmérés – 2021.
december 31-ig zajlik – célja a lakosság tapasztalatai-
nak, véleményének és javaslatainak megismerése.

A kérdõív a nyiregyhaza.hu weboldalon megjelent „La-
kossági kérdõív – Segítse válaszaival Ön is Nyíregyháza
jövõbeli fejlõdését!” címû cikken keresztül érhetõ el.

Újabb gyalogátkelõhelyek
születnek, lakossági kérésre!

Folytatjuk az infrastruktúra-fejlesztési programunkat a
biztonságos közlekedés jegyében: az Árok utcán (az Õz közi
keresztezõdésben), valamint a Szabolcs utcán (a Színház
utcai keresztezõdésben) készülnek az új zebrák – jelentette
be közösségi oldalán dr. Kovács Ferenc polgármester.

Dr. Vinnai Gyõzõ

Dr. Ulrich Attila

Hadnagy Attila

– Jelzésünkre a közlekedési hatóság is megvizsgálta a hely-
zetet, mielõtt engedélyt adott a beruházásokra. A helyszíni
számlálás is megerõsítette, amit érzékelünk, hogy az Árok
utcai gyalogos szempontból is forgalmas csomópont, hiszen
két iskola felé is vezet az új átkelõ, de a Szabolcs utcai járó-
kelõknek is fontos a fejlesztés. Miután a kivitelezõk befejez-
ték a munkát, városüzemeltetõ cégünk, a NYÍRVV gondos-
kodik a zöldfelület helyreállításáról is. Várhatóan még idén
elkészülhet mindkettõ, köszönjük a javaslatokat, használ-
ják egészséggel! – olvasható a bejegyzésben.
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Egy hét múlva karácsony, véget ér az adventi idõszak
Hamarosan vége az adventi idõszaknak, vasárnap

meggyújtjuk az utolsó gyertyát, jövõ hét pénteken pe-
dig már szenteste lesz, vagyis elérkezik a karácsonyra
várakozás utolsó napja. A Kossuth téren már csak de-
cember 19-ig várják adventi programok a városlakó-
kat (a Kállay Gyûjteményben december 18-ig), de a
forgatag még az év utolsó napjáig nyitva lesz, és az
óriáskerékrõl is megcsodálhatják Nyíregyháza belvá-
rosát.

Mintha csak most történt volna, hogy felkapcsolták az
ünnepi fényeket a Kossuth téren és az elsõ gyertya meg-
gyújtásával kezdetét vette az adventi ünnepvárás. Pedig
mindez már négy hete volt, és hamarosan itt a karácsony.
December 19-én 16.30-kor már a negyedik gyertya is égni
fog az adventi koszorún, és az ünnepvárás utolsó prog-
ramjaként Kazár Tíciána és a Tamás Combo elõadását hall-
gathatják meg az érdeklõdõk.

A forgatag is nyitva lesz

A Kossuth téren egészen december 31-ig még nyitva
lesz a forgatag, továbbra is 18 faházban, mintegy 25 aján-
dékárus portékái között válogathatnak. A karácsonyi han-
gulatot megidézõ ételek – kürtõskalács, lepények, sült hal,
halászlé –, valamint italok – díjnyertes pálinkák, forralt
borok várják a városlakókat. Mindemellett az Aranykapu

Népmûvészeti Egyesület alkotói, valamint a Made In Nyír-
egyháza helyi kézmûves termékeit értékesítõ árusok is kí-
nálják portékáikat.

Óriáskerék, szilveszterig

Ebben az évben a forgatag egy új látványossággal is
bõvült, ugyanis a városlakók a Kossuth téren felállított 30
méter magas óriáskerékrõl csodálhatják meg Nyíregyhá-
za belvárosát. Az óriási építmény november 19-e óta tün-
dököl több színben a Magyarok Nagyasszonya-társszékes-
egyház elõtt, és egészen szilveszterig várja még a forogni
vágyókat hétköznap 13 órától, hétvégén pedig 10 órától
késõ estig.

Frissen sült lapcsánka már csak
pénteken

Az önkormányzat a korábbi évek hagyományaihoz
híven az adventi idõszakban ezúttal is frissen sült lap-
csánkával várta péntekenként 15.00 órától a forgatag-
ban sétálókat. Idén pénteken, azaz december 17-én lesz
az utolsó alkalom, hiszen az ünnephez közeledve már
egyre csendesebb lesz a város, a finomságok pedig az
otthonok melegében, az asztalokra fognak kerülni
majd...

Kedden délben sikerült újra felállítani a város kará-
csonyfáját, miután azt vasárnap a viharos szél kitörte a

helyérõl
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Nyíregyházán járt december elsõ hetében dr. Varga
Judit. Az igazságügyi miniszter az országban tizedikként
az Ungvár sétányon adott át Áldozatsegítõ Központot,
majd exkluzív interjút adott a Nyíregyházi Televíziónak,
melyben a hazai és európai közbeszédet egyaránt foglal-
koztató témákról is kérdeztük – ebbõl vettünk részlete-
ket. A miniszter egy kérdésünkre hangsúlyozta: kelet-
magyarországi születésûként imádja ezt a régiót, s fon-
tos, hogy minél nagyobb láthatóságot kapjon a csodála-
tos pezsgõ kulturális, sportélete, tudományos élete, mert
úgy látja: az elmúlt 10 évben ez az országrész is fantasz-
tikusat fejlõdött.

– Áldozatsegítõ Központ nyílt Nyíregyházán. Nem az
elsõ az országban, miért van erre szükség?

– A kormányzat kiemelt feladata, hogy segítsen a bajba
jutott embertársainkon, éppen ezért eltökélt célunk, hogy
országos hálózattá fejlesszük az Áldozatsegítõ Központo-
kat. Fontos, hogy itt személyre szabott segítséget nyújtunk
az állampolgároknak, együttmûködünk a kormányhiva-
talokkal, más állami szervekkel, rendõrséggel, illetve a civil
és egyházi szervezetekkel.

„Gyermekeink lelke forog veszélyben”
Dr. Varga Judit miniszter szerint a törvény fontos eszköze a gyermekvédelemnek

a jogállamiság fogalma nem megfogható, alapvetõen egy
párbeszéd, egy alkotmányos párbeszéd eredményekép-
pen formálódik, a jogbiztonságot sérti az, ha egy ilyen
megfoghatatlan koncepcióhoz konkrét szankciókat sze-
retnének kapcsolni. Fontos, hogy az irányelvet pontosítsa
a bíróság és csak utána kerülhessen sor az alkalmazására.
Hiszen az uniós pénzügyi érdekek védelme természete-
sen mindannyiunk érdeke, Magyarország is befizet ebbe
a költségvetésbe, viszont nem lehet visszaélésszerûen
politikai, ideológiai nyomásgyakorlásra használni.

Brüsszeli nyomásgyakorlás

– Sajnos azt látjuk a politikusi balliberális nyilatkoza-
tokból, Brüsszelbõl, Európa más részeirõl, hogy õk ezt egy
egyértelmû nyomásgyakorlási eszköznek tekintik. Aki nem
áll be a sorba LMBTQ és migrációs kérdésekben, nem
követi a liberális fõsodrot, azt meg kell büntetni. Erre pró-
bálnak mindenféle joginak álcázott eszközt teremteni.
Egészen elképesztõ, hogy 2015-ben Magyarország volt,
amelyik leghatékonyabb, legadekvátabb választ adta a
migrációs kérdésre – kerítésépítés, külsõ határok védelme
mindenáron. Ehhez akkor nem társult semmiféle uniós fi-
nanszírozás, sõt ítéletekkel, pénzbírságokkal fenyegetnek
minket, holott most már nagyon sok kormány ezt tartaná
az egyetlen helyes megoldásnak.

– A migrációnál már következtetéseket lehet levonni,
de a gyermekvédelem kérdésében még csak elõre tekint-
hetünk.

– Ugyanígy igazunk lesz a gyermekvédelem esetében,
e törvény kapcsán is kötelezettségszegési eljárásokat in-
dítottak ellenünk, de senki, egyetlen nemzetközi szerve-
zet sem mondhatja meg a magyar szülõnek, hogy hogyan
nevelje a gyermekét. Nagyon fontos, hogy tudatosítsuk,
mi forog kockán.

Ne tudjanak beleszólni a magyar
gyerekek nevelésébe

– Egyszerûen gyermekeink lelke forog veszélyben. Azt
a jogot – amit egyébként még az európai alapjogi charta
is a szülõ kezébe tesz le –, hogy hogyan nevelje gyerme-
két, nem vehetik el ezek a nemzetközi szervezetek, poli-
tikai irányzatok. Sajnos azt látjuk, hogy a baloldali ellen-
zéki összefogás politikusai mind megszüntetnék ezt a gyer-
mekvédelmi törvényt, ami egy nagyon fontos alapvetõ
eszköze annak, hogy megvédjük gyermekeinket és meg-
állítsuk az iskolák kerítésénél az LMBTQ lobbit. Ha valaki
nem hinne ennek, akkor nézze meg, mi történik Német-

országban, az új kormánykoalíció programja gyakorlati-
lag egész Európának meghirdette, hogy a nemátalakító
mûtétek legyenek állami finanszírozottak, engedjék be
minden országba az LMBTQ-t. Mi egy alaptörvény által
megtámasztott és aztán alsóbb szintû jogszabályokban
kifejtett védelemmel készülünk fel arra, hogy a magyar
gyerekek nevelésébe ne tudjanak beleszólni.

– Gyakran nyilatkozik a közösségi médiában, sõt, mint-
ha külön hírcsatornát mûködtetne. Ennek kapcsán több-
ször megfogalmazta, hogy a teljes terület szabályozása
is kiemelt fontosságú.

– Alapvetõ tény, hogy a 21. században a tájékozódási
fogyasztói szokások megváltoztak, az emberek nagy több-
sége ma már a Facebookról, Twitterrõl, úgynevezett kö-
zösségi hálóról tájékozódik, ez a mai politikai kommuni-
kációnak az alapvetõ eszközévé vált.

Személyre szabott segítség

– A lényeg, hogy az információ arról, hogy van segít-
ség, eljusson az állampolgárokhoz és aztán egy-egy ilyen
központba eljutva vagy éppen telefonon segítséget kérve
személyre szabják ezt a segítséget. Lehet ez csak egy egy-
szerû jogi tanácsadás, egy ûrlap kitöltésében való segéd-
kezés, de akár egy védett házba való eljuttatás is, amelyet
aztán nem a központ, hanem egy együttmûködõ partner,
civil vagy egyházi szervezet tart fent. Ide tartozik a pénz-
ügyi segítségnyújtás, vagy pszichikai-lelki segítségnyúj-
tás. Éppen egy patrónus szobában vagyunk, ahol látszik,
hogy gyermekeknek is alkalmas a hely, ahol édesanyá-
val, édesapával bejutva egy személyre szabott elbeszél-
getésben, akár rendszeres pszichológiai tanácsadásban
részesülhetnek. Itt is az önkormányzat segített, polgár-
mester úrnak, illetve a kormánymegbízott úrnak nagy
szerepe volt abban, hogy a megfelelõ helyszínt meg tud-
juk találni. Ez minden városban más és más, itt tudják
pontosan, mi az alkalmas épület, tér, utca, ahol egy ilyen
központot lehet mûködtetni. Ez a helyi erõk irányításá-
val, de aztán természetesen a tárcánk segítségével jön
létre. A munkatársak, akik itt dolgoznak, igazságügyi
minisztériumi alkalmazottak.

– Az egyik utóbbi közösségi média-bejegyzése a jogál-
lamisági vita kapcsán egy Európai Unióban megjelent fõ-
tanácsnoki – hazánk számára nem túl kedvezõ – véle-
mény kapcsán fogalmazódott meg, amikor azt írta, óva
inti az európai intézményeket, hogy beleavatkozzanak a
magyar választásokba.

– Pedig ezt teszik, ezért fontos, hogy az állampolgáro-
kat tájékoztassuk arról, hogy mi történik tulajdonképpen.
A fõtanácsnoki indítvány nem köti a bíróságot az ítéleté-
ben, ez csak egy vélemény, egy jogi álláspont. Meg kell
várnunk az ítéletet, de azt mindenképpen fenntartjuk, hogy

„Ami offline szabálytalan, online is
az legyen”

– Innentõl kezdve nagyon fontos, hogy a jogállamot itt
is biztosítsuk, ugyanazokat az elveket, a szólásszabadsá-
got, tehát ami offline szabálytalan, az online is szabályta-
lan legyen. Tehát, ha bárkit korlátoznak, törölnek, ott meg-
felelõ jogorvoslat álljon rendelkezésre az állampolgár szá-
mára, hogy jogorvoslatot vagy megnyugvást találjon. Most
elindult egy uniós szintû gondolkodás, tehát van egy irány-
elv tárgyalás alatt, amikor Thierry Breton uniós biztos itt
járt Magyarországon idén januárban, akkor azt kérte tõ-
lünk, magyaroktól, amit a franciáktól is, hogy várjuk meg
a közösségi szabály kereteit és utána alakítsuk ki nemzeti
jogszabályainkat. De az irány egyértelmû: nem lehet a
techóriásokat szabadjára engedni, hiszen nem lehet, hogy
õk irányítsák a mi életünket, hogy kiessen a kontroll az
állampolgárok, a nemzeti államok kezébõl.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

Dr. Varga Judit

Dr. Szabó Tünde országgyûlési képviselõ, dr. Kovács Ferenc polgármester, Román István kormánymegbízott
és dr. Vinnai Gyõzõ országgyûlési képviselõ dr. Varga Judit miniszter társaságában



4 Oktatás2021. december 17.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Felújították a Jókai udvarát
Elkészült a 23 millió forintos beruházás a Kálvin téren

Felújították a Jókai Mór Református Általános Iskola
udvarát. A beruházásra összesen 23 millió forintot fordí-
tottak, ebbõl az összegbõl többek között járdát építettek
és mûfüves gumilapokat fektettek le több száz négyzet-
méteren. A Kálvin téri épületben jelenleg három évfo-
lyamban összesen 350 gyerek tanul.

Az épület zöldfelülete teljesen megújult, a munkálato-
kat október végén kezdték és a múlt hétvégén fejezték be.
A gyerekek így már az elsõ hónak is a megújult udvaron
örülhettek. Ez az udvar fontos helyszín az iskola és a diá-
kok életében egyaránt.

– Ahányszor nyolcadikosokkal beszélgetek az elsõ jó-
kais élményeikrõl – mert nagyon fontosnak tartjuk itt, a
keresztyén iskolában az elbúcsúzást –, akkor mindig meg-
jelenik emlékeikben az iskola udvara, mint az elsõ örö-
meik, az elsõ barátságaik, az elsõ szabadságélményük-
nek a helyszíne, ezért is fontos számunkra, hogy most
megújulhatott – nyilatkozta Mócsánné Nagy Ágnes, a Jó-
kai Mór Református Általános Iskola intézményvezetõje.

Teljes rekonstrukció
Gyakorlatilag csak a tuják maradtak a helyükön, egyéb-

ként teljes rekonstrukció történt az udvaron. Bár az iskola
a belvárosban, nagy épületek között helyezkedik el, kicsit
mégis a mezõn érezhetik magukat a gyerekek, ez annak
köszönhetõ, hogy 630 négyzetméter mûfüves gumilapot
fektettek le, de a 330 négyzetméteres pálya is megújult és

a Bessenyei térihez hasonló járdát alakítottak ki mintegy
120 négyzetméteren.

A gyülekezet szíve csücske
– Az egyházközségünk iskolája már a harmadik évti-

zedbe kanyarodott, pár éven belül a harmincadik évfor-
dulóját ünnepelhetjük. A gyülekezet egésze úgymond a
szíve csücskének tartja ezt az iskolát, hiszen a református
egyháztagok jelentõs része itt szerzi meg alapismereteit,

de ezen kívül más felekezetûek vagy felekezeten kívüliek
is csatlakoznak iskolánkhoz azért, hogy biztonságban tud-
hassák mind az erkölcsi, hitbeli nevelés, mind a tananyag
színvonalas átadása vonatkozásában a gyermekeiket –
mondta dr. Gaál Sándor, a Nyíregyháza-Városi Reformá-
tus Egyházközség esperes-lelkipásztora.

A beruházás összesen 23 millió forintba került, ennek
jelenleg három évfolyam 350 tanulója örülhet a Jókai Mór
Református Általános Iskola Kálvin téri épületében.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

TÁJÉKOZTATÁS
a téli szünidei gyermekétkeztetés igénybevételérõl

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata tájékoztatja a Tisztelt Szülõt/
Törvényes képviselõt, hogy a gyermekek védelmérõl és a gyámügyi igazgatásról
szóló 1997. évi XXXI. törvény 21/C. §-a alapján a gyermek lakóhelye vagy ha a
gyermek életvitelszerûen a bejelentett tartózkodási helyén lakik, a tartózkodási he-
lye szerinti települési önkormányzat a szünidei gyermekétkeztetés keretében a szü-
lõ, törvényes képviselõ kérelmére a déli meleg fõétkezést a hátrányos, halmozottan
hátrányos helyzetû gyermek részére ingyenesen biztosítja.

Az ingyenes szünidei étkezést:
a) az intézményi jogviszonnyal rendelkezõ általános és középiskolai oktatásban

részt vevõ, valamint az intézményi ellátásban nem részesülõ gyermekek ré-
szére az évközi (téli, õszi, tavaszi) szünetekben,

b) a bölcsõdei ellátásban, óvodai nevelésben részesülõ gyermekek számára a
bölcsõdei ellátást nyújtó intézmény és az óvoda zárva tartásának idõtartama
alatt biztosítja az önkormányzat.

Az ingyenes szünidei étkezést a 2021/2022. tanév téli szünetében a szünidõre esõ
7 munkanapon lehet igénybe venni: 2021. december 22-tõl 2021. december 23-ig,
valamint 2021. december 27-tõl 2021. december 31-ig.

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata a téli szünet idõtartama alatt az
étkeztetést házhoz szállítással biztosítja az arra jogosultak számára. Hétköznap
10.00–14.00 óra között az ételeket lefóliázott, csomagolt dobozban kapják meg a
gyerekek.

Felhívom azonban a figyelmét, amennyiben nem kívánja az ingyenes szünidei
gyermekétkeztetést igénybe venni, arról szíveskedjen Hatóságomat mihamarabb tá-
jékoztatni.

Tájékoztatom, hogy az ingyenes szünidei gyermekétkeztetés a gyermek 18. életéve
betöltéséig vehetõ igénybe. Amennyiben gyermeke 18. életévét a szünidei étkeztetés
ideje alatt tölti be, az ellátásra a 18. életévének betöltése után nem jogosult.

Nyíregyháza, 2021. december 6.
Dr. Krizsai Anita

osztályvezetõ
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Több mint duplájára emelkednek a bérek a Nyíregyházi Egyetemen
Több mint 10 milliárd forintot költhet fejlesztésekre a

Nyíregyházi Egyetem a következõ években, melybõl töb-
bek között az oktatók és egyetemi dolgozók bérfejleszté-
se is megvalósul. A korábbi fizetések jellemzõen a 2–2,5-
szeresükre emelkednek, így 400 ezer és 1,2 millió forint
között lesz minden oktató bruttó bére. A munkaszerzõ-
désekben kijelölt indikátorok alapján azonban további
pénzjuttatásokat és szociális juttatásokat is beépítettek a
bérekbe, így például hosszú évek után újra van cafeteria
is a Nyíregyházi Egyetemen.

A Nyíregyházi Egyetem 2021 augusztusától modellvál-
tó egyetemként nem állami, hanem alapítványi fenntartá-
sú magánegyetemként mûködik tovább. A fenntartó ala-
pítvány egy hosszú távú keretmegállapodást és egy öt évre
szóló közfeladat-finanszírozási szerzõdést kötött az Inno-
vációs és Technológiai Minisztériummal, melynek kereté-
ben a bérfejlesztés is megvalósul.

– Ebben pontosan lefektették azokat a feltételeket,
amelyek alapján a többlettámogatásra jogosultak va-
gyunk, vagy leszünk. Ez egy nagyívû költségvetés, ez
alapozza meg azt, hogy most be tudtuk jelenteni a nagy-
mértékû béremelést, melyet egy katedrán álló oktató
kiérdemel. Ezek mellett elvárások is vannak, az indiká-
torokat teljesíteni kell, hiszen ha ezeket nem tudjuk
megfelelõ arányban teljesíteni, a finanszírozásunk is
veszélybe kerül – mondta el Halkóné dr. Rudolf Éva
kancellár.

Négyszázezer és egymillió-kétszázezer
között

Minderre bruttó 10,3 milliárd forint fejlesztési forrás áll a
Nyíregyházi Egyetem rendelkezésére 2026-ig, melybõl inf-
rastrukturális, informatikai beruházások is megvalósulnak
– errõl már Vassné prof. dr. Figula Erika rektor beszélt.

– Munkabeosztástól függõen minimum 100–150 szá-
zalék közötti béremelésrõl beszélhetünk, és ezen kívül
például díjazni fogjuk a top 10 oktatót is. Õk azok közül

kerülnek ki, akik sikeresen patronálják a hallgatójukat, vagy
akinek a hallgatói különbözõ tudományos eredményeket
érnek el. Ezen kívül szociális juttatásokat is beépítettünk,
újra bevezettük a cafeteria rendszert is.

– A Nyíregyházi Egyetem és a hazai felsõoktatás életé-
ben és történetében még nem volt ilyen nagyarányú bér-
emelés – tette hozzá a rektor, aki elmondta, 400 ezer és
1,2 millió forint közötti béreket kapnak majd az oktatók.
Ezt azonban a finanszírozási szerzõdésben foglalt indiká-
torok teljesítése eredményeként tudnak majd fenntartani.
Ezek az indikátorok jelentik az egyetem finanszírozásá-
nak biztosítását is, ezért az oktatókat folyamatosan figye-
lemmel kísérik ezek teljesítésében.

Halkóné dr. Rudolf Éva kancellár és Vassné prof. dr.
Figula Erika rektor
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Mobilitási és klíma akcióterveket fogadott el a közgyûlés
Elfogadták Nyíregyháza Fenntartható Városi Mobilitá-

si Tervét, valamint a Fenntartható Energia- és Klíma Ak-
ciótervét a város 2021. évi utolsó közgyûlésén. Ezek mel-
lett döntöttek egy külterületi utak fejlesztésére irányuló
pályázatról, illetve elfogadták a tájékoztatót a város el-
bírálás alatti, megvalósítás alatt álló és lezárás alatt lévõ
pályázatairól is.

Városi kitüntetések
A testületi munkát megelõzõen egy karácsonyi vers

hangzott el a Vasvári Pál Gimnázium diákja elõadásában,
majd elismerések átadásával kezdõdött az év utolsó köz-

gyûlése. A „Nyíregyháza Városért” „Bencs Kálmán díj”-
at Turóczi Kinga, a Nyírségi Fiatalokért Alapítvány elnö-
ke, az Együtt a Családokért Kulturális Egyesület koordiná-
tora részére adományozta a közgyûlés, az „Együtt Egy-
másért Burger István-díj” kitüntetést pedig Sinka Jánosné
részére. A polgármester Bencs László Emlékérmet ado-
mányozott Mátyásné Konczos Zsuzsanna és Pálvölgyi Er-
zsébet részére, valamint Bencs László Emléklapot Juhász
Józsefné és Kardos Lászlóné részére.

Nívódíjas Michelin
Ezt követõen a Nyíregyháza Város Nívódíja kitüntetést

is átadták, melyet a Nyíregyházán 25 éve jelen lévõ Mi-
chelin Hungária Kft. részére adományozott a közgyûlés.
– A kft. városunk egyik legnagyobb foglalkoztatója, jelen-

tõs beruházásokkal, felelõsségteljesen és környezetbarát
módon támogatja munkavállalóit, vevõit és a helyi közös-
ségeket. A Michelin az elmúlt 25 évben több mint 300
millió forinttal támogatott egészségügyi és oktatási intéz-
ményeket. Nyíregyházán 10 alkalommal rendeztek Brin-
gafesztivált, amely a közlekedésbiztonságra, az egészség-
megõrzésre és környezetvédelemre egyaránt felhívja a fi-
gyelmet – hangzott el a méltatásban.

Lakossági véleményeket várnak
A napirend a két közgyûlés között történt események-

rõl szóló tájékoztató kisfilm megtekintésével kezdõdött,
melyet a polgármester szóban is kiegészített. Dr. Kovács
Ferenc elmondta: lebontották Örökösföldön a régi COOP

ABC épületét, valamint a „dombház” melletti leromlott
állapotú, üzemen kívüli régi fényújságot. Mindkét terület
további hasznosítására több elképzelés is született, ame-
lyeket a közeljövõben szavazásra, véleményezésre bocsá-
tanak a lakosság körében.

Látogatás Lengyelországból
A polgármester elmondta, december 10-én Nyíregyhá-

zára érkezett Konrad Fijolek, Rzeszów, lengyel testvérvá-
rosunk új polgármestere, akivel elsõ alkalommal találkoz-
tak személyesen. Mindketten egyetértettek abban, hogy
közös cél a városaink között immár 25 éve fennálló test-
vérvárosi kapcsolat megerõsítése, a sikeres együttmûkö-
dés továbbfejlesztése.

Pluszban támogatott projektek
– Jó hír, hogy egy kormányhatározatnak köszönhetõen

a „Nyíregyháza MJV közösségi közlekedésének fejleszté-
se érdekében 41 db új CNG meghajtású autóbusz beszer-
zése, töltõállomás létesítése és autóbusz telephely kiala-
kítása” projekt 1 milliárd 99 millió forint többlettámoga-
tásban részesült. Ez lehetõvé teszi a telephely kialakításá-
hoz kapcsolódó, a kivitelezõ kiválasztására irányuló köz-
beszerzési eljárás eredményes lezárását, és 2022. évi kez-
déssel a kivitelezését. A kormány szintén jóváhagyta a
„Zöld város kialakítása Nyíregyháza területén” projekt-
hez kapcsolódó, az elszámolható költségek támogatási
összegének növelésére irányuló kérelmünket. A projekt
elszámolható költsége a megnövelt támogatás szerint,
mintegy 1 milliárd 623 millió forint – közölte a polgár-
mester.

Nincs fertõzött az otthonokban
– Tájékoztatom a közgyûlést, hogy a dr. Szlávik János-

sal készült szemléletformáló interjút minden önkormány-
zati cégnél, intézménynél és a polgármesteri hivatalban
is megtekintették a dolgozók. Ezt általános tesztelés kö-
vette a hivatalban, az óvodákban és bölcsõdékben. Majd,
köszönhetõen az Egészségügyi Alapellátási Igazgatóság
munkatársainak, kihelyezett munkahelyi oltópontokon is
volt lehetõség az oltások felvételére. Jó hír, hogy továbbra
sincs igazolt fertõzött a bentlakásos otthonban lakó idõ-
sek között – tette hozzá dr. Kovács Ferenc.

Mobilitási terv
A beszámoló elfogadását követõen a képviselõk elfo-

gadták a Fenntartható Városi Mobilitási Tervet.

„Vannak még viták”

A napirendi pontról Jeszenszki András ellenzéki frak-
cióvezetõ elmondta, nagyon jónak tartják, hogy megkez-
dõdött a buszközlekedés rendszerének átalakítása, azon-
ban még látnak hiányosságokat. – Mi azt gondoljuk, hogy
az észak-északnyugati városrészt még hatékonyabban
kellene majd bekapcsolni a nagykörút felhasználásával
majd a dél-délkeleti városrész elérhetõségébe. Természe-
tesen a CNG buszok vásárlásával egyetértünk, és a maj-
dani elektromos átállásra is, hiszen a környezetvédelem
nagyon fontos. A telephely kérdésében azonban vannak
viták, hiszen a kertváros képviselõje nem támogatja azt,
hogy a telephely oda kerüljön – mondta a Nyíregyházi
Televíziónak Jeszenszki András (Szövetségben Nyíregy-
házáért).

„Igényvezérelt közlekedés”

A tervvel kapcsolatban Halkóné dr. Rudolf Éva, a Fi-
desz-KDNP frakcióvezetõje elmondta, hosszú távú, a köz-
úti és a közösségi közlekedést is átfogó, részletes tervet
látunk, amibõl sok minden megvalósult már. – Figyelünk
a lakossági kezdeményezésekre, hiszen a két legfontosabb
része a tervnek az új hálózat és menetrend, bel- és külte-
rületre. 2020-ban és 2021-ben ezek el is készültek a la-
kosság igényeinek figyelembe vételével, de az élet folya-

matosan változik. Az igényvezérelt közlekedés lényege,
hogy ha egy iskolaigazgató azt mondja, 5 perccel koráb-
ban vagy késõbb érjen oda a busz, azt nekünk meg kell
hallani, hiszen a legfontosabb cél, hogy mindenkinek ké-
nyelmes, hozzáférhetõ közlekedést tudjunk biztosítani –
nyilatkozta Halkóné dr. Rudolf Éva (Fidesz-KDNP).

Klíma akcióterv
Harmadik napirendi pontként Nyíregyháza Megyei Jogú

Város Fenntartható Energia- és Klíma Akciótervét fogad-
ták el a képviselõk.

„Frissebb adatok kellenek”
Az ellenzéki Szövetségben Nyíregyházáért frakcióve-

zetõje elmondta, szükséges lenne aktualizálni a tervben
található kutatásokat és a számokat. – Furcsának találtuk,
hogy egészen régi adatok vannak benne, 2011 körüliek.
Szükség lenne frissebbekre, már csak azért is, mert a gép-
jármûvek száma drasztikusan növekedett az elmúlt tíz
évben. Mindenképpen szükségünk lesz olyan elemzésre,
mely a napjaink környezetvédelmi állapotát tükrözni, és
ennek alapján kell a következõ évek fejlõdési irányait ki-
alakítani – fogalmazott Jeszenszki András.

„Zajlik a megvalósítás”
A városvezetõ Fidesz-KDNP frakció vezetõje szerint ez

egy nagyívû, fenntarthatóságról szóló klíma- és akcióterv,
amelyet folyamatosan figyelemmel kell kísérni. – 2030-ra
szeretnénk elérni azt, hogy legalább 40 százalékkal csök-
kentsük a légszennyezõ gázok kibocsátásának mértékét.
Sokféle, a tervben lévõ intézkedésünk ez irányba hat: ener-
giahatékonysági, épületenergetikai felújítások valósultak
meg a közintézményeinkben, s ide tartozik például a ke-
rékpárutak építése is – mondta Halkóné dr. Rudolf Éva.

Utakra pályázunk
Külterületi helyi közutak fejlesztési pályázatán való in-

dulásról is döntöttek a képviselõk szerdán. Ennek ered-
ményeként aszfaltburkolatot kaphat a Nyíregyháza–Kótaj
elnevezésû összekötõ úthoz, azaz a Buji úthoz csatlako-
zó Mátyásbokor elnevezésû külterületi közút kiépítetlen
szakasza, mintegy 500–550 méter hosszon, valamint a
Mátyásbokor úthoz csatlakozó Csernyikbokor út kiépítet-
len szakasza, közel 150–200 méter hosszon.

57 projekt folyamatban
Ezt követõen a közgyûlés elfogadta a tájékoztatót Nyír-

egyháza Megyei Jogú Város Önkormányzatának elbírálás
alatt lévõ, megvalósítás alatt álló és lezárás alatt lévõ,
összesen 57 darab pályázatáról. A továbbiakban elfogad-
ták még a közgyûlés jövõ évi munkatervét, összefoglaló
ellenõrzési tervét, valamint az Értéktár Bizottság 2021-ben
végzett tevékenységérõl szóló beszámolóját is.

Sportos döntések
A testület többek között elfogadta a 2022. évi Sport cél-

feladatok meghatározásáról szóló elõterjesztést, melynek
eredményeként a 2022. évi költségvetési rendeletben a
sport célfeladatok támogatására 82 500 000 forint keret-
összeget állapítottak meg, ezt követõen pedig megszavaz-
ták a Nyíregyháza Spartacusnak szánt 65 millió forintos
szponzori szerzõdést is.

37 térfigyelõ kamera
Az idei költségvetésben 35–40 darab térfigyelõ kamera

telepítésére szükséges pénzösszeg lett jóváhagyva. A köz-
területi térfigyelõ rendszerrõl szóló önkormányzati ren-
delet módosítása értelmében rendeletbe vezették át a kép-
viselõ-testület tagjai által jóváhagyott 37 térfigyelõ kame-
ra telepítési helyszíneit.

(Szerzõ: Fehér Attila)

Dr. Nemes Attila ügyvezetõ vette át a Michelin nevében
a nívódíjat a polgármestertõl
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Mint ismert, nyáron megalakult a Nyíregyházi Környe-
zetvédelmi Kerekasztal. Az érdekegyeztetõ fórum szak-
mai véleményezõ és javaslattételi joggal rendelkezik, s
bár a járványidõszak ezt is nehezítette, dr. Ulrich Attila
alpolgármester, Fekete Éva, a Zöld Akciócsoport egyik
alapító tagja, a „Ne füstölj csoport” képviseletében
Rimóczi József, valamint Rozinka Zsolt Illés, a kormány-
hivatal fõosztályvezetõje egyeztetett múlt pénteken. A
téma a levegõminõség volt.

– Az önkormányzat tartja az adott szavát, mely szerint
a szakmai, civil szervezetekkel folytatni szeretné az együtt-
mûködést. Ennek újabb jele, hogy a mûködési szabály-
zatban megfogalmazott ülésszámon felül is találkoztunk
a szervezet képviselõivel, s fontos kérdéseket vitattunk meg
múlt héten – tájékoztatott kérdésünkre dr. Ulrich Attila
alpolgármester.

Hasznos párbeszéd
– Igazán hasznos párbeszéd volt: egyrészt tájékoztat-

tuk õket a jelentõs, jövõre már a megvalósulás fázisában
lévõ, a levegõ minõsége kapcsán megszületett határokon
átívelõ projektrõl, és sok dologban egyetértettünk. A cé-
lunk közös: csökkenteni a levegõ szennyezettségének
mértékét a városban, amihez egyszerre szükséges a tény-
feltárás, helyzetelemzés, a szemléletformálás a legkiseb-
bektõl kezdve, valamint az azonnali cselekvés ellenõrzé-
sek formájában is – tette hozzá.

Bõvülõ adatsor
– Úgy gondoltuk, még idén elengedhetetlen a találko-

zás, hiszen a fûtési szezon jó része még elõttünk áll, és
mint ismeretes, a helytelen és szabálytalan tüzelés nagy-
ban hozzájárul városunk rossz levegõminõségéhez – ezt
már Fekete Éva fogalmazta meg kérdésünkre. A Zöld Ak-
ciócsoport egyik alapítója (mely csoport a kerekasztal egyik
tagja) azt mondta, részletes tájékoztatást kaptak az önkor-
mányzattól arról, milyen fejlesztéseket tervez a város a le-
vegõminõséggel, annak monitorozásával és javításával kap-
csolatosan. – Megtudtuk, hogy az önkormányzati projekt
keretében 70 szenzoros levegõminõség-mérõ áll szolgálat-
ba tavasszal, s egy új automata mérõállomás, ami PM10
mérésére lesz alkalmas, valamint egy e témával foglalkozó
levegõ iroda is. Csoportunk lakossági összefogással már hét
levegõminõség-mérõ szenzort telepített, melyek a szálló por
koncentrációját mérik, és melyeknek adatai bárki számára
elérhetõek jelenleg is. Az önkormányzat által tervezett szen-
zorhálózat célja, hogy lokalizálják a szennyezõket és fel-
lépjenek annak megszüntetése érdekében.

Rossz autós szokások
– Mi két fõ problémát látunk: az egyik a közlekedésbõl,

a másik a lakossági fûtésbõl származó szennyezés. Mind-
kettõ mérsékelhetõ megfelelõ hozzáállással, hiszen java-
részt rossz beidegzõdésbõl fakad. Ami a jármûveket illeti,
az egyik legkárosabb kibocsátási forma, mikor nyáron a
hûtés, télen a fûtés miatt járatják, például az oktatási intéz-
mények elõtt akár negyedóráig is várakozva az autókat. Az
elindulások elõtti motormelegítés is csak kényelmi szem-
pont, fölösleges, indokolatlan szokás. Németországban,
Ausztriában a motor tartós, álló helyzetben történõ járatá-
sát már több éve büntetik! Az egyik mûszerünk egy óvoda
mellett van telepítve, így jól látszik az adatokon, hogy a
reggeli és délutáni idõszakban, mikor hozzák és viszik a
gyerekeket, nagymértékben nõ a károsanyag koncentráci-
ója a levegõben. Ezek a szennyezõdések pedig, a szálló
porra tapadva ott is maradnak az ovi környékén, s a kicsik
egész nap ebben a szennyezett levegõben játszanak.

Illegálisan és szabálytalanul fûtenek
– A lakossági fûtésrõl szólva: a legális, de nem szabá-

lyos, valamint az illegális eszközökkel történõ fûtés egy-
aránt probléma. Kevesen tudják, de az OSB lap, attól, hogy

A levegõ tisztaságáért közösen kell cselekednünk!
Mérések, adatok, szemléletformálás, cselekvési tervek segítik a fontos ügyet

fa, még hulladéknak, nem pedig tüzelõanyagnak minõsül.
Elégetésével, a ragasztóanyagok miatt az egészségre káros
anyagok kerülnek a levegõbe. Az önkormányzat lépéseket
tesz, hogy a kormányhivatal illetékes fõosztályával együtt
feltérképezze a problémák forrását és fellépjen például azok-
kal a bútorgyártókkal, vállalkozásokkal szemben, akik ille-
gálisan értékesítenek ilyen hulladékot. Látjuk a közösségi
platformok városi csoportjaiban, hogy sokszor építési hul-
ladékként keletkezett fát ajánlanak fel ingyen elvihetõ tü-
zelõként, vagy a kivágás fejében koros fákat hirdetnek szin-
tén tüzelõnek. Jó tudni, hogy a koros fák kivágása még ma-
gánterületen is engedélyköteles, továbbá nem minden fa-
fajta és nem minden minõségû fa fûtõértéke magas, miköz-
ben elégetésükkel kerülnek a káros anyagok a levegõbe. A
legjobb lenne a szilárd tüzelõanyagokról áttérni másfajta
fûtésre, de tudjuk, hogy ez részben szociális kérdés is. Ám
az odafigyelés mindenkitõl elvárható, mindannyiunk egész-
sége érdekében! – emelte ki Fekete Éva.

A lakossági fûtés a probléma forrása
Rozinka Zsolt Illés, a kormányhivatal Környezetvédel-

mi, Természetvédelmi és Hulladékgazdálkodási Fõosz-
tályának vezetõje szintén örömmel nyugtázta a közös
gondolkodást a megoldásokért, majd kijelentette, egyér-
telmû, hogy a lakossági fûtés adja a döntõ részét a
szennyezéseknek. – 2010-ig a forgalmas Széna tér mé-
rõállomásán a reggeli-délutáni forgalmi csúcsok hatása
kimutatható volt, ma már szinte lehetetlen. Lokálisan,
rövid idõszakokra persze okozhat levegõminõség-rom-
lást a közlekedés is, de a probléma több mint kétharma-
dát a lakossági fûtés és egyéb égetések adják. A fõ gond,
hogy szinte mindent elégetnek, sokan nem is tudják, hogy
a fa ablakkeret, a megmaradt OSB lap is ugyanolyan
hulladék, mint a petpalack, textil és gumi. Ugyancsak
probléma, ha nem megfelelõ a kéménymagasság, az át-
szellõzöttség, ha nedves a faanyag, ami nagy füstképzõ-
déssel jár, s egyébként még a hatékonysága is rossz ezek-
nek. A helyzet az, hogy a lakossági tüzelõ berendezé-
sekre nincs határérték: csak azt nézheti a hatóság, hogy
hulladék vagy nem, amit égetnek. De már azt sem vizs-
gálhatja, hogy nedves-e a fa vagy sem...

A füst alattomosan dolgozik
– Sokan elbagatellizálják a problémát, mivel nem lát-

szik a füst... Pedig egyértelmûen kimutatható, ahogy ha-
zaérnek az emberek, a mérõállomás értékei délután hat-
tól este tízig meredeken emelkednek. Egy látványos pél-
dával élve: ha fél óráig fût valaki a hulladékkal, mértékét
tekintve olyan, mintha sok száz kamion bõ gázzal nyom-
ná ki a füstöt az udvarán. S ami még rosszabb, nem is rá,
hanem a szomszédjaira hat igazán a végeredmény, ott
csapódik le. S azt már régóta tudjuk, hogy mindez felerõ-
sítheti a légúti megbetegedéseket, hosszú távú hatásai
rákkeltõek, s még sorolhatnánk.

Fel kell deríteni a forrásokat
– Azért elindultunk közösen egy úton: a legfontosabb

mindannyiunk szerint a források feltérképezése és kiikta-

tása, hiszen információink szerint a kezelt fahulladékot
többen ilyen céllal árusítják. Sok száz olyan vállalkozás
van a környéken is, melyek bútorgyártással, lapszabászattal
foglalkoznak, s mivel a hulladékgazdálkodási feladataink
bõvültek, elkezdtük ezeket fokozottabban ellenõrizni. No-
vemberben tucatnyi helyen voltunk, s volt, ahol nem tud-
ták hitelt érdemlõen bizonyítani, hogy mi lesz a keletkezett
hulladék sorsa... Itt már el tudjuk indítani a hivatalos eljárá-
sokat. De a pontos információkra szükségünk van, hiszen
nem lehet néhány munkatársunk egyszerre rengeteg he-
lyen. Így várjuk a lakosság jelzéseit a 24 órás ügyeletünkre
telefonon, valamint e-mailben egyaránt. A rendszám alap-
ján is fel lehet göngyölíteni a forrást: az eladó céget fel le-
hetett térképezni a szállítás alapján, ezért szorgalmazzuk a
konkrét bejelentéseket. A nyíregyházi önkormányzati pro-
jekt is jónak ígérkezik, hiszen 70 mûszerrel már nagyobb
eséllyel tudjuk feltérképezni a problémák helyét, s akkor
több hatósággal összefogva lehet komplex ellenõrzést vé-
gezni – részletezte a fõosztályvezetõ.

Stratégiai szemlélettel
Dr. Ulrich Attila mindehhez hozzátette, a szemlé-

letformálás az egyik sarkalatos pont, amivel küzdeni
lehet a probléma ellen – ebben is mindegyik fél egyet-
értett. Az alpolgármester jelezte, a város egyébként is
ilyen szemlélettel tervezi a stratégiákat: a heti köz-
gyûlés egyik témája például a Fenntartható Energia-
és Klíma Akcióterv, s a 2030-ig szóló tervezés egyik
lényege, hogy legalább 40 százalékkal igyekszik Nyír-
egyháza csökkenteni az üvegházhatású gázok kibo-
csátásának mértékét – ez a szemlélet sem új, hiszen
egy 2014-es szándéknyilatkozat is támogatja. S akkor
itt most nem szólunk részletesen az önkormányzati és
oktatási intézmények energiahatékonysági projektjei-
rõl (részben a napelemekre is gondolva), a zöld bu-
szokról, a polgármesteri fásítási programról – s még
folytathatnánk a sort.

Fõ a felvilágosítás
Az alpolgármester kiemelte, vizsgálják, hogy az önkor-

mányzatnak milyen eszközei lehetnek például az óvodák
elõtt haszontalanul pöfögõ gépjármûvek jelenségének
visszaszorítására. Szerinte nem a büntetés az elsõdleges,
hanem elsõsorban a figyelmeztetés, s még inkább a szem-
léletformálás. – Ezt viszont igazából a legkisebbeknél kell
kezdeni, ahol még nincs meg a rossz beidegzõdés, így
juthatunk el a családokhoz is. Ezért abban egyeztünk meg,
hogy január végén, február elején leülünk az óvodaveze-
tõkkel közösen, és igyekszünk széles körben terjeszteni
az információkat. Ezt a Zöld Akciócsoport is pozitívan fo-
gadta. S amikor mûködésbe állnak a projekt keretében
elhelyezett mûszerek, a nagy mennyiségû adat alapján
lehet további akcióterveket készíteni – mondta.

Tegyünk magunktól, magunkért!
Viszont addig sem tilos – a tárgyalópartnerek erre egy-

aránt felhívták a figyelmet – magunktól cselekedni. A hozzá-
állás ugyanis kulcskérdés. Mert hiába a sok adat, a helyzet-
elemzés, a szennyezések lokalizálása, az illegálisan árusítók
vagy használók felderítése, akár büntetése, vagy a felvilágo-
sítás, mindez csak akkor fog mûködni, ha nõ az odafigyelés
szintje. A tudatossággal ugyanis sok minden elkerülhetõ,
megelõzhetõ. A magunk részérõl ehhez azzal járulunk hoz-
zá, hogy folytatjuk az akciócsoporttal már tavaly elkezdett
cikksorozatunkat, melynek a fentebbi is része volt.

Itt lehet bejelentést tenni
Aki szeretne közös érdekünkben a zöldhatóságnál

bejelentést tenni, ezeken az elérhetõségeken teheti
meg: zoldhatosag@szabolcs.gov.hu, 06-42/598-930,
06-30/620-7007.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala Vagyongazdálkodási Osz-

tálya (4400 Nyíregyháza, Kossuth tér 1.) kétfordulós, nyilvános pályázat keretében
BÉRBEADÁS ÚTJÁN TÖRTÉNÕ HASZNOSÍTÁSRA MEGHIRDETI az alábbi ingat-
lanokat.

Az elsõ fordulóban a részletes pályázati tájékoztatóban meghatározottak szerinti
pályázat 2022. január 4. napján (kedd) 9.00 óráig nyújtható be.

A második fordulóban, a versenytárgyalásra a részletes pályázati tájékoztató-
ban meghatározott idõpontban kerül sor.

A részletes pályázati tájékoztató – melyben foglaltak ismerete és betartása az
érvényes pályázat benyújtásának elengedhetetlen feltétele – átvehetõ a Polgár-
mesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Osztály Nyíregyháza, Kossuth tér 1. „D” épület
I/150. sz. irodahelyiségében vagy letölthetõ a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/
varoshaza/ingatlan-berbeadas és https://www.nyiregyhaza.hu/palyazatok honlapok-
ról. További információ kérhetõ személyesen vagy telefonon (30/833-8552; 42/
524-524/543) ügyfélfogadási idõben.

A kiíró fenntartja magának azt a jogot, hogy érvényes ajánlatok esetén is a pá-
lyázatot eredménytelennek minõsítse és egyik ajánlattevõvel se kössön szerzõ-
dést.

Meghosszabbították a veszélyhelyzetet
Meghosszabbította 2022. június 1-jéig a koronavírus-

járvány miatti veszélyhelyzetet a kormány javaslatára az
Országgyûlés kedden.

A kormány arra hivatkozással kezdeményezte a decem-
ber 31-ig tartó veszélyhelyzet meghosszabbítását, hogy
így biztosítható a hatékony és gyors döntéshozatal ahhoz,
hogy a járvány okozta nehézségekre rugalmasan lehes-
sen válaszokat adni. Amennyiben a járványhelyzet lehe-
tõvé teszi, a kormány kezdeményezni fogja a veszélyhely-
zet  korábbi megszüntetését – olvasható a törvény indok-
lásában.

Nincs hatással a választásokra

György István, a Miniszterelnökség területi közigaz-
gatásért felelõs államtitkára a korábbi parlamenti vitá-
ban hangsúlyozta, a törvény nincs hatással az ország-
gyûlési képviselõk választásának áprilisi vagy májusi
megtartására, az országos népszavazások pedig a ve-
szélyhelyzet alatt is lebonyolíthatók.

Döntöttek többek között arról, hogy
– 2022. június 30-ig lesz érvényben a hiteltörlesztési

moratórium.

– Meghatározták a gyermeket nevelõ magánszemélyek
adó-visszatérítésével kapcsolatos szabályokat. A kedvez-
ményt, legfeljebb 809 ezer forintot az adóhatóság jövõ év
február 15-ig utalja.

– Az a hallgató, aki 2020. szeptember 1. és 2021. au-
gusztus 31. között sikeres záróvizsgát tett, mentesül az
oklevél kiadásának elõfeltételéül szabott nyelvvizsga-kö-
telezettség alól.

– Ismét meghosszabbítják a lejárt okmányok érvényes-
ségét, az új határidõ 2022. június 30. A rendelkezés a
magyar hatóság által kiállított, Magyarország területén
hatályos, 2020. március 11. és 2020. július 3. között le-

járt, vagy 2020. november 4. és
2022. május 31. között lejárt
vagy lejáró hivatalos okmányok-
ra vonatkozik, ideértve a forgalmi
engedélybe bejegyzett mûszaki érvé-
nyességi idõt is.

– Átemelik a normál jogrendben a veszélyhelyzet alatt
a távmunkával kapcsolatban hozott szabályokat. Lehetõ-
vé válik a részbeni távmunkavégzés is.

– Lehetõség lesz továbbra is arra, hogy az otthon dol-
gozó munkavállaló havonta a minimálbér 10 százalékáig
adómentesen költségtérítést kapjon.

– Meghosszabbodik az egészségügyi dolgozók utazási
kedvezménye, õk a veszélyhelyzet megszûnése után még
14 napig ingyen utazhatnak.

– Törvénybe iktatták az üzemanyagárak rögzítését 480
forinton november 15-tõl számítva 3 hónapon keresztül,
valamint kiterjesztették a rezsicsökkentést a kis- és köze-
pes vállalkozásokra jövõ június végéig.

– Egy évvel meghosszabbodnak a 2021. november 24-
e és a veszélyhelyzet megszûnése közötti idõszakban le-
járt vagy lejáró építési engedélyek, hogy a járványhelyzet
ideje alatt lelassult, esetleg abbamaradt beruházások ha-
tékonyan, fölösleges adminisztrációs terhek nélkül folyta-
tódhassanak, illetve újraindulhassanak.

(Forrás: MTI)

Ingyenes óriáskerekezés várt
az egészségügyi dolgozókra

Több 100 egészségügyi dolgozót foga-
dott ingyen múlt hét pénteken a Nyíregy
Eye. A Királyi Vendéglátás és a Dohány
Vidámpark üzemeltetõi ezzel szerették
volna megköszönni a frontvonalban dol-
gozóknak, hogy olykor életüket kockáztat-
va is segítik az országot és a magyar em-
bereket. Hogy ne legyen unalmas a vára-
kozás a nagy hidegben, forró itallal is ké-
szültek, amit a Királyi Vendéglátás bizto-
sított.

– Mivel az egészségügyi dolgozók hero-
ikus küzdelmet folytatnak a koronavírus-
járvány megnövekedett esetszámai miatt,
szerettük volna meglepni õket egy kis ked-
vességgel, ajándékkal, és felhívni a figyel-
met arra, hogy mekkora munkát végeznek

most értünk – mondta Király Róbert üze-
meltetõ.

Csikós Péter, az Egészségügyi Alapellá-
tási Igazgatóság igazgatója elmondta, min-
den ajándéknak és felajánlásnak örülnek,
hiszen ez az egészségügyi dolgozók mun-
kájának elismerését jelenti.
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Kezdõdik az 5–11 év
közötti gyerekek oltása

Eddig 38 ezren regisztráltak az 5–11 év
közötti gyermekek oltására – jelentette be
az Országos Oltási Munkacsoport vezetõ-
je. Három helyszínen, Nyíregyházán, Fe-
hérgyarmaton és Mátészalkán vehetik fel
a vakcinát azok, akik a Szabolcs-Szatmár-
Bereg Megyei Kórházak és Egyetemi Ok-
tatókórház pontjain kérik a védõoltást.

Folyamatosan érkeznek a Jósa András
Oktatókórház oltópontjaira, többek között
a fiatalok is. A 12 és 18 év közötti korosz-
tály hónapok óta kérheti a koronavírus el-
leni vakcinát Magyarországon, így sokan
már a második adagot vették fel ezen az
oltóponton.

Oltási hét

Rendkívül sikeres volt az oltási akció-
hét a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Kór-
házak és Egyetemi Oktatókórházban,
negyvenezren kérték a koronavírus elleni
oltóanyagot. Ami külön jó eredménynek
számít, hogy a jelentkezõk 15 százaléka
az elsõ adag vakcinát kérte. Ez jóval meg-
haladta az intézmény elõzetes várakozá-
sait.

Kezdõdik a gyerekek oltása

A kórházban ismét egy nagy feladatra
készülnek, a gyerekek oltására.

– Az 5–11 éves korosztályról beszélünk
most, akik elkülönülten, gyerekorvosok ál-
tal, egy teljesen elszeparált helyen lesznek
oltva három telephelyünkön, Fehérgyarma-
ton, Mátészalkán és Nyíregyházán – nyi-
latkozta dr. Francz Monika, a Jósa András
Oktatókórház orvosigazgató-helyettese.

Eddig 38 ezren regisztráltak az 5–11 év

közötti gyermekek oltására – mondta
György István, az Országos Oltási Munka-
csoport vezetõje. A regisztrációt követõ
lépés az idõpontfoglalás, amelyhez 2-3
napos validációs folyamat szükséges. A re-
gisztráltak közül 16 ezren már idõpontot is

foglaltak. György István hangsúlyozta, na-
gyon fontos, hogy minél többen felvegyék
az oltást, hiszen a gyermekek ugyan vi-
szonylag könnyebb tünetekkel vészelik át
a vírus okozta megbetegedést, a fertõzõ-
képesség ennél a korcsoportnál is jelen van.
A gyermekek oltása 77 olyan kórházban
indult el, ahol gyermekgyógyászati ellátás
is folyik, valamint a háziorvosoknál, töb-
bek között Nyíregyházán is.

Akció napok
Csütörtöktõl ismét regisztráció nél-

kül lehet kérni a védõoltást. Csütörtö-
kön és pénteken 14 és 18 óra, szom-
baton 10 és 18 óra között lesz lehetõ-
ség elõzetes regisztráció nélkül felvenni
a vakcinát.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Kihelyezett oltások
Több száz dolgozó kapott vakcinát a nyíregyházi

önkormányzati rendszerben

Több száz dolgozó kapott vakcinát az
Egészségügyi Alapellátási Igazgatóság ki-
helyezett csoportos oltásain. Bár a pon-
tos adatokra még várni kell, az eddigiek
alapján sikeres volt az akció, csakúgy,
mint az önkormányzati munkahelyeken
végzett szemléletformálás is. Az elõzetes
eredmények alapján 30-nál több munka-
vállaló kaphatott elsõ, míg közel 300
második vagy harmadik koronavírus elle-
ni oltást.

A Nyíregyházi Állatpark harminc dol-
gozója kapta meg a koronavírus elleni
vakcina valamelyik adagját november vé-
gén, december elején pedig 62 fõt ol-
tottak be a Polgármesteri Hivatalban. Az
Egészségügyi Alapellátási Igazgatóság ki-
helyezett csoportos oltást szervezett 6
helyszínen.

Szemléletformálás ismert
szaktekintéllyel

– Az önkormányzat terve alapján a dol-
gozóknál felmérték az oltottságot és az ol-
tási hajlandóságot. – Ezt követõen
született egy döntés, hogy le-
gyen megfelelõ tájékoztatás a
dolgozóknak a vakcina fon-
tossága kapcsán. Egy szem-
léletformálás, hogy a magu-
kat beoltóknál ez milyen
egészségügyi pozitív hoza-
dékkal jár – mondta el kér-
désünkre Csikós Péter, az
Egészségügyi Alapellátási Igaz-
gatóság igazgatója. Dr. Szlávik Já-
nos infektológustól, a Dél-pesti Centrum-
kórház fõorvosától bárki kérdezhetett, a

téma egyik országos szaktekintélye pedig
egy szemléletformáló, online elõadás ke-
retében válaszolt a felmerült kételyekre.
Ezt sikeresnek értékelte a város vezetése,
ezért mobil oltócsoportokkal elkezdték a
kihelyezett oltásokat.

Elsõ oltást is kértek
– Összesen 281 fõt oltottunk be, ebbõl

31 elsõ oltás volt. Egyre növekszik az ol-
tási kedv azok körében is, akik még az elsõ

vakcina elõtt állnak, ennek nagyon
örülünk, ez nagyon sok szem-

pontból elõnyös. A kampány
eredménye a következõ na-
pokban derülhet ki, hiszen
fel kell mérni azt is, hogy a
kórházi oltópontokon és a
háziorvosoknál hányan vet-
ték fel az oltást – tette hoz-

zá Csikós Péter. Az igazgató
elmondta, ezt követõen lesz

majd kiszámolható, hogy milyen
sikerességgel zárult ez az akció Nyíregy-
házán.
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Iskolák és óvodák is segítették a Vöröskereszt adománygyûjtését
15 iskola és óvoda mintegy kéttonnányi, másfél mil-

lió forint értékû élelmiszer-felajánlásaiból kezdte meg
a megyei Vöröskereszt a karácsonyi adománycsomagok
összeállítását. Mintegy 200 nagyobb és 150 kisebb cso-
mag már elkészült, az adománygyûjtés pedig a hétvé-
géken bevásárlóközpontokban folytatódik.

– Nagyon hálásak vagyunk annak a 15 iskolának és
óvodának, amelyek a városban bekapcsolódtak a kam-
pányba, hiszen csak itt 1,5 millió forint értékben sikerült
adományt összegyûjtenünk, köztük több mint kétezer kiló
tartós élelmiszert. Ezekbõl készülnek egységcsomagok, ez
mintegy 200 nagyobb és 150 kisebb csomagot fog jelen-
teni a családoknak, melyeket rá-
szorultsági alapon osztunk ki  –
mondta el Gurály Edina, a Ma-
gyar Vöröskereszt megyei
igazgatója.

Elsõsorban tartós
élelmiszerek

Elsõsorban tartós élelmi-
szereket, lisztet, cukrot, ola-
jat, száraztésztát, rizst, konzerve-
ket és tisztálkodási, valamint tisztítószereket vártak a
felajánlóktól. Az ünnepek közeledtével szívesen látnak
sütemény-alapanyagokat, aszalt gyümölcsöket, olajos
magvakat, édességeket, szaloncukrot és játékokat is.

Nyíregyházán már befejezõdött a gyûjtés ebben az ak-
cióban, azonban a megye több településén ez még fo-
lyamatban van. Ehhez kapcsolódik az országos gyûj-
tés, melynek keretében a helyi szervezet is megtalálha-
tó lesz áruházláncokban.

Karácsonyig kiosztják
– Élelmiszerláncoknál is lehetett találkozni a Magyar

Vöröskereszt munkatársaival. Az ilyen országos gyûjtés-
bõl is szép mennyiségû adomány szokott összegyûlni. A te-

rületi irodákban – a beérkezõ kérelmek alapján – osztanak
adományt a kollégák, vélhetõen karácsonyig, de mindig úgy
szoktuk tervezni, hogy a segítség még az ünnepek elõtt ér-
kezzen meg a rászorulókhoz – tette hozzá az igazgató.

Az adománykérõ levelek egész évben érkeznek a szer-
vezethez, november végétõl viszont jelentõsen megemel-
kedik a számuk. Az adományozottakat szintén levélben
értesítik, akik a megyei irodában tudják majd átvenni a
karácsonyi csomagokat.

(Szerzõ: Fehér Attila)
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A város építészetérõl jelent meg könyve Kulcsár Attilának
Másfél éves munkája eredményeként elkészült a Nyír-

egyháza modern építészete 1945-2020 között címû köny-
ve Kulcsár Attilának. Az Ybl-díjas építész a város figye-
lemreméltó középületein keresztül mutatja be a megye-
székhely elmúlt 75 éve alatt megvalósult épületeit, a
modern építészet stíluskorszakai szerint a funkcionaliz-
mustól az újmodernig. Az album egy helytörténeti, épí-
tészettörténeti mû, melynek elõzményeit lapunk hasáb-
jain publikálta a szerzõ.

A 304 oldalas, keményfedelû, 25x25 cm-es formátumú
album 135 házat mutat be, 620 színes fotóval és rajzzal, a
hazai építész és mérnök társadalom városunkat gazdagító
alkotásait. Ez a könyv a város lakóinak és a nagyvilágnak
jelzõ ismeretterjesztõ album, a várostörténészek munká-
jának folytatása. Az építészi szemlélet az újdonság Kul-
csár Attila könyvében. A tervezõ nyíregyházi munkái kö-
zött szerepel sok más mellett a belváros térburkolata, a
sávház és az Ügyészség, vagy a Nyíregyházi Egyetem
mûszaki karának épülete.

– A modern építészet egy kurokavai tetraéder elvei sze-
rint épül, amelyben az anyagszerkezet, a funkció és az
eszmeiség egyenlõ távolságra kell álljon a formától. Ha
valamelyik alkotóeleme túlsúlyba kerül, akkor létrejön egy
stíluskorszak. Ha a szerkezet, akkor konstruktív. Ha az
eszmeiség, akkor a Makovecz-féle organikusság. És ezek
különbözõ épületeket teremtettek Nyíregyházán is. Én
önkényesen besoroltam ebbe a 21 stílusba a nyíregyházi

házakat, amelyek közül sokat ide is sorolhattam volna
és oda is. De nekem az volt a célom, hogy bemu-
tassam ezeket a különbözõségeket – nyilatkozta
az Ybl-díjas építész, Kulcsár Attila DLA.

A konstruktivista építészet
különböztet meg minket

A háború utáni újjáépítés az Állomással és
a Dohányfermentálóval kezdõdött, majd hama-
rosan indult a szocreál idõszaka. Ezt követte a nyu-
gatról érkezõ modern építészet, aztán a Bauhaus isko-
lán nevelkedett irányzat. Nyíregyháza építészete szeren-
csére nagyon is eklektikus.

Történeti épület városi környezetben pl. a Geduly-ház,
vagy a lelkipásztori központ. Minimalista stílusú mondjuk

a temetõ kerítése. Strukturalista épület, amely jó helyen
van, és a városszerkezetet átszervezi, pl. a Szent Miklós
tér. De említi az építész saját tervezését, a Fogtechnika
épületét is a Szent István utcán.

– Nyíregyházát messzirõl nézve a Bán Ferenc által lét-
rehozott metódus uralja kezdetben, egyfajta konstrukti-
vista mûhely jött létre, mert a mûvelõdés háza megépíté-
sével divat lett egy olyan gyakorlat, mely a szerkezetek-
kel akar egyedíteni. A színészház, az SZMT, a piros ház, a
sportcsarnok, de még a pártház is, mind-mind szerkeze-
tek által meghatározott egyediséget hozott létre. Nyíregy-
házát messzirõl nézve ez a konstruktivista építészet kü-

lönbözteti meg a többi város építészetétõl – fogal-
mazott Kulcsár Attila.

Kulcsár Attila elsõ tervezése az Állomás
utasellátója volt, az eddigi utolsó pedig a
református templom épülete Örökösföl-
dön. De mindhárom templom az õ mun-
kája a Szentháromság téren.

A fogyasztói társadalmak a házakat is
fogyasztják. Úgy is, hogy átalakítják, úgy

is, hogy karakterüket megváltoztatják. A
középületek a komfortosodás technikáit kí-

vül viselik, klímagépek, napkollektorok, konvek-
torok és antennák torzítják arculatukat. Már most is

késésben vagyunk. Éppen ideje bemutatni legújabb korunk
meghatározó épületeit – olvashatjuk az elõszóban. Ehhez
a dokumentáló munkához várja a szerzõ partnerek támo-
gatását.                                     (Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Polgármester: „Lengyel barátainknak is
tetszett a nyíregyházi adventi forgatag”

Szakmai látogatás ungvári vendégekkel

– Nagy örömmel fogadtam a polgármes-
teri hivatalban Konrad Fijolek urat, lengyel
testvérvárosunk, Rzeszów új polgármeste-
rét és kíséretét. Rövid egyeztetõ megbeszé-
lésünkön mindketten egyetértettünk abban,
hogy közös célunk a városaink között im-
már 25 éve fennálló testvérvárosi kapcso-
lat megerõsítése, a sikeres együttmûködés
továbbfejlesztése.

Megmutattam a városháza legszebb he-
lyiségét, a Krúdy termet, és az adventi for-
gatagban is tettünk egy jó hangulatú sétát,
ahol vendégeink szívesen kóstolták meg a
jellegzetes ünnepi ételeket és italokat.

A Nyíregyházi Lengyel Nemzetiségi
Önkormányzat is vendégül látta a rzeszówi

delegációt, a hagyományos karácsonyi va-
csoraestre kaptak meghívást, ahol szép len-
gyel szokásként ostyatöréssel köszöntötték
õket – olvasható dr. Kovács Ferenc polgár-
mester Facebook-posztjában.

A közelmúltban ukrán testvérvárosunk,
Ungvár delegációja érkezett szakmai lá-
togatásra Nyíregyházára. Dr. Ulrich Atti-
la alpolgármester fogadta a vendégeket,
majd a NYÍRVV Nonprofit Kft.-nél tájéko-
zódtak a városüzemeltetés fontos kérdé-
seirõl.

Utak, közlekedés, közszolgáltatás, okta-
tás és egészségügy, mind-mind téma volt a
városházi találkozón. Elsõsorban Nyíregy-
háza közterületeinek mûködését, illetve a
városüzemeltetõ társaság munkáját jöttek
tanulmányozni ukrán testvérvárosunk,
Ungvár és a Kárpátaljai Megyei Tanács kép-
viselõi. Kérdés volt a városi közlekedés. Ki
alakítja a menetrendet, milyen adó terheli
a szolgáltatást? Téma volt a városi és azon
túli, mintegy 70 kilométeres kerékpárút-
hálózat. Kié az iskola, ki a felelõs az okta-
tásért? Óvodák, bölcsõdék, uszodák és für-
dõk, a kórház és egészségügyi alapellátás
viszonya, illetve a szociális intézmények
mûködése is szóba került.

– Ha az oktatást nézzük, párhuzamot
lehet vonni Nyíregyházával, hasonlóan mû-
ködik. A közlekedés más, nálunk egy ön-
kormányzattól független külön struktúra, de
már most érezzük, hogy a nyíregyházi gya-
korlat komfortosabb úgy, hogy az állam-
mal együttmûködnek – nyilatkozta Arszen
Melkumjan, Ungvár Önkormányzatának
elsõ titkára.

Ifj. Balogh Zoltántól búcsúzunk
Jóval több mint 3 évtizede kezdte

meg mûködését a Start Vállalat és in-
tézményei, mely jelenleg – hallgat-
ván az idõk szavára és a jogszabály-
ra – kft. Lapunk olvasói biztosan jól
ismerik a szereplõket, a Mozgáskor-
látozottak Szabolcs-Szatmár-Bereg
Megyei Egyesületét, a Start Vállala-
tot és mindazokat, akik ebben a több
mint három évtizedben közremûköd-
tek.

Lapunk – melynek nyomtatását is
a Start Nonprofit Kft. Nyomda Üze-
me végzi – mély részvéttel és meg-
döbbenéssel értesült arról, hogy ifj.
Balogh Zoltán, aki a vállalkozáson
belül végigjárta a hierarchia munka-
köreit, s többek között a lapunk
nyomtatását végzõ nyomdaüzemnek
is igazgatója volt, váratlanul elhunyt.
1993 szeptemberétõl szülei mellett
építészmérnökként vett részt a vállal-
kozás felépítésében, mûködtetésé-
ben, mely az alapító egyesület elvá-
rásainak megfelelõen elsõsorban
megváltozott munkaképességûek fog-
lalkoztatását biztosította.

A veszteségben lapunk munkatár-
sai is osztoznak, hiszen nemcsak je-
lentõs munkakapcsolat fûzte össze
szerkesztõségünk dolgozóit a Start
vezetõivel, hanem számos egyéb
ponton is, a sport, a városban történõ

eseményekért érzett felelõsség és még
sok-sok minden kötötte össze. Úgy
tûnik, családi hagyomány az a fajta
elkötelezettség, ami a vállalkozásban
megfigyelhetõ, hiszen az elhunyt ve-
zetõ gyermekei, leánya, Erna és fia,
Zoltán is aktívan segítik azon felada-
tok ellátását, ami a társaság elõtt áll.

Mély részvéttel kell búcsúznunk a
közismert embertõl, sporttárstól, ba-
ráttól, rokontól és ismerõstõl, hiszen
az elvesztésével bekövetkezett vesz-
teség nehezen lesz pótolható.

Nekrológ
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Gyermekkorában táncdalénekes akart lenni, majd hí-
res focista, esetleg súlyemelõ. Egyik sem lett Tóth Károly-
ból, viszont 2022-ben már 40 éves társulati tagságát ün-
nepelheti a Móricz Zsigmond Színház mûvésze, akit az
idei Aase-díjasok egyikeként köszönthetünk.

A Gobbi Hilda színmûvész által alapított díjat az „emlé-
kezetes percek, pillanatok, szavak, mozdulatok fõszerep-
lõi”, az epizodisták kaphatják meg, évente négyen. Az idén
a népszerû „Totya” is részesült ebben az elismerésben!

– Négy évtized a színészi pályán is igen hosszú idõ.
Hogyan kezdõdött?

– Finommechanikai mûszerésznek tanultam Miskolcon,
matematikából és szakmai tárgyakból versenyekre jártam.
Egyszer az iskolai folyosón felvettem egy szórólapot a föld-
rõl, amin a Pécsi Sándor Színpad hirdetett felvételt szere-
pelni vágyó fiataloknak. Az elsõ adandó alkalommal el-
mentem a próbára. Ott ragadtam, s úgy döntöttem: színész
leszek. Attól a pillanattól, hogy jelentkeztem, 180 fokot for-
dult az érdeklõdési köröm és a tanulási kedvem is. Vers-
mondó és szép magyar beszéd versenyekre jártam immár.

– Többször felvételiztél a Színmûvészetire, sikertele-
nül. Milyen út vezetett a színházhoz?

– Két lehetõség kínálkozott: bejelentkezem a miskolci
színházba, mint csoportos színész, vagy megpróbálok be-
jutni Nyíregyházára. Még érettségi elõtt elindultam egy, a
munkásfiataloknak meghirdetett országos vers- és próza-
mondó versenyen. A döntõben másodmagammal arany-
diplomát nyertem, aminek fejében egy hetet tölthettem el
Leningrádban. Mire hazajöttem, Szép Laci bácsi, a
színjátszókör vezetõje, egyben a mentorom, levelet írt
Bozóky Istvánnak, a Móricz Zsigmond Színház alapító
igazgatójának. Figyelmébe ajánlott és kérte, hogy hallgas-
son meg. Volt egy olyan érzésem, hogy az egy éve meg-
alakult nyíregyházi közösséghez csatlakozva hosszú és
tartalmas kapcsolat alakulhat ki. Bejött, lassan 40 éve tart...
Akkoriban mindig izgatottan tanulmányoztam át az évad
elõadásainak szereposztását. Elsõként nem a címét néz-
tem, hanem a névsort, hogy benne vagyok-e. Minél több
darabban akartam szerepelni, az sem számított, ha a „to-
vábbá” szó után jött a nevem, az volt a fontos, hogy ott
legyen.

Egy percre sem bánta meg, hogy színész lett
Az Aase-díjas Tóth Károly epizodistaként is emlékezetes alakításokat nyújt

– Téged karakterszínészként emlegetnek. Mit takar ez
a kifejezés?

– Nem gondolkoztam rajta, bár van olyan érzésem,
mintha egyesek számára minõsítést, egyfajta lekicsinylést
jelentene. Szerintem nem az, és nem is skatulya. Nem
lehet mindenki fõszereplõ, aki szinte végig színen van,
így jut ideje felépíteni az alakítása ívét. A skatulya azt je-
lenti, hogy mindig ugyanolyan szerepet (rendõrt, szívtip-
rót, inast) játszol. A karakterszerep a dramaturgia szem-
pontjából fontos. A színész eltölt a színpadon 10–20 per-
cet, ez alatt kell emlékezetest, maradandót alakítania,
olyat, hogy a nézõ ne csak a fõszereplõre emlékezzen,
hanem rá is.

– Emlékezetes alakítások sora fûzõdik nevedhez. Bár
nehéz negyven év szerepei közül válogatni, mégis emelj
ki néhányat!

– Papp Ferke a Patikából, még a réges-régi idõkbõl, vagy
a közelmúltból Ivan Curry a Tengerenbõl mindenképpen
az élre kívánkozik. De szívesen emlékszem vissza az Ivo
Krobottal közös munkákra, mint a Harlekin milliói, a
Platonov és a Túl zajos magány, vagy mások mellett a Ti-
zenkét dühös ember, a Don Carlos, a Castel Felice, a
Macbeth, a Közellenség általam megformált alakjaira.
Szeretem a mesedarabokat is.

– Mit jelent számodra az elismerés, jelesül most az
Aase-díj?

– Otthon pihentem két próba között, amikor megcsör-
rent a telefonom. Vajda Márta, a Magyar Színházi Társa-
ság ügyvezetõ titkára hívott: december 13-án díjátadó a
Bajor Gizi Színészmúzeumban, szeretettel várnak. Nem
értettem a díj nevét, elbetûzte, s hozzátette: hogy az Aase-
díjat évente négy színész kapja meg, egy-egy vidéki és
fõvárosi nõ, illetve férfi. Hosszú értetlenkedés és hallgatás
után esett csak le, hogy én vagyok a vidéki férfi! Én, az
egykori szegilongi falusi gyerek! Hatalmas boldogság fo-
gott el, hiszen országos díjat korábban nem kaptam, na-
pokig a föld felett lebegtem. Amikor kiderült, hogy szín-
házunk vezetése jelölt, a boldogság tovább fokozódott,
majdnem elsírtam magam... A díjátadásra nem mentem
el, bár igazgató úr és a mûvészeti vezetõnk kikért a rende-
zõtõl, és szívesen ott is lettem volna, de mivel ugyanazon
a napon volt a Cseresznyéskert elõadásunk elsõ öltözéses
összpróbája, úgy éreztem, nem hagyhatom itt a csapatot
ezen a fontos próbán, pár nappal a premier elõtt.

Ez a díj pozitív visszaigazolás. Hitet ad úgy magamat,
mint színházunkat illetõen – talán mégiscsak szükség van
rám...

– Mit mutat negyven év színész lét mérlege?
– Egy percre sem bántam meg, hogy színész lettem! Az

persze átfutott már a fejemen, mi lett volna, ha a matema-
tika vagy a közgazdaság területére tévedek inkább. Anya-
gilag minden bizonnyal többet hozott volna a konyhára.
Ezek persze pillanatnyi villanások csupán, mert jól dön-
töttem, számomra boldogság, hogy színész lehetek. Van,
aki úgy hal meg, hogy semmilyen nagyszerû dolgot sem
csinált életében. Én most már úgy érzem, hogy letettem
valamit az asztalra.

(Szerzõ: Kováts Dénes)

Tóth Károly
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Karácsonyi ajándékot kaptak az óvodák
Hatmillió forintot kapnak az önkormányzati óvodák

sporteszközök vásárlására. A városvezetés – a megta-
karításoknak köszönhetõen – 2015 óta ad karácsonyi
ajándékot az intézményeknek. Ebben az évben 16 má-
zsa almát is kiosztottak az óvodáknak és bölcsõdék-
nek.

Megújult épületekben, korszerû eszközökkel sportol-
hatnak a gyerekek a nyíregyházi óvodákban. Az elmúlt
idõszakban mind a 35 önkormányzati intézményt kor-
szerûsítették, így mintegy négyezer gyereknek és a ve-
lük foglalkozó óvodapedagógusoknak tették komforto-
sabbá a mindennapokat. Az óvodák 2015 óta minden
évben kapnak egy jelentõsebb összeget, hogy további
sporteszközöket vásároljanak, a saját igényeik szerint.
2021-ben már hatmillió forintból gazdálkodhatnak az
intézmények.

Közös megbeszéléssel döntenek

– Az óvodavezetõkkel, a tagintézmény- és telephely-
vezetõkkel közösen megbeszéljük, hogy kinek mire len-
ne szüksége. A város úgy osztja el ezt az összeget, hogy
csoportra bontja, gyereklétszámtól függõen, ez nagyon
igazságos, nagyon jó elosztás. Mindenki a saját óvodájá-
nak megfelelõen vásárolhat eszközöket. Az idén inkább a
nagyobbak beszerzésére fordítottunk jelentõsebb össze-
get. Próbáltunk olyanokat vásárolni, amit máskor nem sze-
rezhetünk be – nyilatkozta Szikszainé Kiss Edit, az Esz-
terlánc Északi Óvoda intézményvezetõje.

Folyamatosan növelték az összeget

A város vezetése 2015-ben kezdeményezte, hogy a
sportcélú feladatokon év végére megmaradt összeget for-
díthassák az óvodák sporteszközvásárlásra. A kezdeti 1,4
millió forintos támogatás minden évben nagyobb mérté-
kû lett, 2019-ben már elérte a 4,9 millió forintot. Idén az

önkormányzat tovább növelte ezt az összeget a megtaka-
rításoknak köszönhetõen.

– Ezekbõl a gyerekeket nevelõ intézményeknek – a négy
égtáj óvodáinak – adunk karácsonyi ajándékot, ez össze-
sen 35 óvodát jelent Nyíregyházán, ahol közel négyezer
gyerek van. Az önkormányzat ebben az évben minden
nyíregyházi óvodás csoportnak, valamint a Családok Át-
meneti Otthona és a Gyermekek Átmeneti Otthona kis
lakóinak pedig összesen 1600 kg, helyi termelõktõl vásá-
rolt almát is küldött ajándékba – mondta dr. Kovács Fe-
renc polgármester a keddi sajtótájékoztatón.

– Mindig fogyasztunk almát a csoportokban kis mennyi-

ségben, de most rengeteget kaptunk és az óvó nénik már-
is megbeszélték, hogyan fogják ezt felhasználni. A gyere-
kek ötletei alapján már volt almás sütemény, almakom-
pót, illetve almát mozgás után nyersen is fogyasztanak,
így már el is kezdték az almamosást, a szeletelést. Ez na-
gyon jó dolog, hiszen a gyerekek egészsége érdekében
sokat számít – tette hozzá Szikszainé Kiss Edit.

A négy égtáj szerinti óvodák vezetõi, illetve a Családok
Átmeneti Otthona és a Gyermekek Átmeneti Otthona ve-
zetõje kedd délelõtt vette át jelképesen az ajándékot dr.
Kovács Ferenc polgármestertõl a városházán.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Téli gyermekétkeztetés – 645 iskolás részesül az
önkormányzati ellátásban

A téli szünet 7 munkanapjára, december 22–31-ig szál-
lít élelmet a rászoruló gyerekeknek a nyíregyházi önkor-
mányzat. Majdnem ezer forintra egészítik ki a 285 forin-
tos állami normát, mely az egyéb támogatásokkal 31 mil-
lió forintos tétel a költségvetésben. Most, a téli szünet
elõtt ismét jelentkezhetnek december 21-ig azok, akik
rendkívüli gyermekkedvezményben részesülnek, és igény-
lik a napi élelmet.

Fontos meghatározni a gyerekek azon körét, akiknek a
törvény szerint a szünidõ idejére élelmet kell biztosítson
az önkormányzat. Most, a téli szünetben az általános és
középiskolásokról van szó, hiszen az óvodákban és böl-
csõdékben nincs hivatalos szünet. Így hátrányos és hal-
mozottan hátrányos helyzetben élõ, közel 650 gyerek kap-
hat élelmet.

– Eddig körülbelül 430-an kérték. Arra
biztatom a többieket, akik még élni
szeretnének ezzel a lehetõséggel,
hogy december 21-ig jelezzék –
akár a szociális osztályt felhívják,
akár a Gyermekjóléti Központot. Õk
ezt követõen majd elõre csomagol-
va és fóliázott állapotban kapják
meg az ételt 10 és 11 óra között, a
lakásukon – fogalmazott Jászai Meny-
hért.

Alapvetõen egy tartalmas fogásról van szó – jelezte az

alpolgármester –, meleg, illetve melegíthetõ ételrõl, me-
lyet a szülõnek kell igényelni.

Számtalan kedvezmény

– Ez a rendkívüli gyermekkedvezményben ré-
szesülõket takarja. Részben átfedés van a két cso-
port között. Aki úgy érzi, hogy jogosult, a jegyzõ-

tõl kérheti ennek megállapítását. Nagyon fontos,
mert több támogatási formánál ez „belépõ”. Ezek-

nek a gyerekeknek augusztusban iskolakezdésnél, majd
novemberben pénzügyi támogatást is nyújtunk. A külön-

bözõ szolgáltatások igénybevételénél, lásd gyermeküdü-
lés Szigligeten, õk kisebb díjat fizetnek. Számtalan ked-
vezmény kapcsolódhat ehhez, és ezért aki úgy érzi, hogy
beleesik ebbe a körbe – hatósági eljárás során történik
ennek a megállapítása a jegyzõnél, egy évre elõre –, ér-
demes kezdeményezni, mert utána a kedvezmények au-
tomatikusan járnak – folytatta az alpolgármester.

A jelentkezés folyamatos, nincs dátumhoz kötve, hiszen
váratlan élethelyzet bármikor bekövetkezhet egy család
életében. Az imént sorolt, sõt, még ennél bõvebb körû
kedvezmények jól jönnek a nehéz sorsú gyerekek számá-
ra.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Sztárok az arénában
A Bajnokok Ligája címvédõ volt a Fatum Nyíregyháza ellenfele

2004 óta elõször rendeztek nõi röplabda Bajnokok Li-
gája mérkõzést múlt hét csütörtökön, Nyíregyházán. A
Continental Arénában a hazai Fatum Nyíregyháza a cím-
védõ A. Carraro Imoco Coneglianót fogadta.

A Nyíregyháza lelkesen kezdte a mérkõzést, Ralitsa
Vaszileva pontjával vezetett és sokáig tartotta a lépést. Az
olaszoknál Megan Courtney, Raphaela Folie és Giorgia
Frosini szerezte a pontok nagy részét, a hazaiaknál Vasileva
és Nikola Radosová volt a legeredményesebb. Az Imoco
16:16 után kétszer sikeresen challenge-elt, majd Kathryn
Plummer lezárta a szettet.

A második etapban ugyan néhány szép momentumnak
örülhettek a hazai szurkolók, ám Plummer és a csapata
dominált, így nagy különbséggel nyerték a szettet. A játék
késõbb sem változott. Az Imoco magabiztosan megnyerte
a mérkõzést.

Fatum Nyíregyháza–A. Carraro Imoco Conegliano 0:3
(-18, -13, -11)

– Büszke vagyok a lá-
nyokra. Nem mondom,
hogy fantasztikus volt az
elsõ szett, de nagyon szé-

pen játszottak, nagyon

– Jó meccset játszottunk.
Nem kezdtünk túl jól, nem
voltunk elég kemények a
blokkokkal és védekezés-
sel. Az elsõ szett után azon-

ban teljesen megváltoztattuk

akarták. Az volt a fontos, hogy ne azzal
foglalkozzanak, ki áll a másik oldalon. A
0:3 reális eredmény, a hibákon dolgozunk
– értékelt a meccs után Németh Szabolcs
vezetõedzõ.

a mentalitásunkat, és ráléptünk a gázpe-
dálra. Boldog vagyok, de nem a végered-
mény miatt, hanem mert harcoltunk a lab-
dákért. Fontos meccs volt nekünk, mert
utoljára játszottunk a klubvilágbajnokság
elõtt – zárta Daniele Santarelli edzõ.

(Szerzõ: Dankó László)

Díjazott testnevelõk
Izgalmas év volt a 2021-es a megyei

diáksport életében. A versenyeket a jár-
vány ellenére is sikerült megtartani, és a
fiatalok sportolási lehetõségeit is biztosí-
tották. Kedden jutalmazták azokat a pe-
dagógusokat, akik évek óta eredménye-
sen dolgoznak.

2020-ban a koronavírus-járvány átírta a
diákolimpiai versenyeket is. Nem lehetett
megtartani a döntõket, így akik abban az
évben korosztályukban esélyesek voltak
arra, hogy érmet szerezzenek, végül nem
állhattak dobogóra, és az egyetemi felvé-
telinél fontos pluszpontokat sem kaphatták
meg. 2021-ben már jobb volt a helyzet, a
diákolimpiai versenyek nem maradtak el,
a megyei közgyûlésen pedig minden esz-
tendõben jutalmazzák azokat az edzõket,
testnevelõket, akik évek óta sokat tesznek
a diáksportért.

– A Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Ön-
kormányzat és a Magyar Diáksport Szövetség
2014-ben együttmûködési megállapodást kö-
tött, melynek keretében az adott tanévben ki-
magasló sporteredményeket elért diákok és fel-
készítõ pedagógusok elismerésben, jutalma-
zásban részesülnek. Idén is megköszöntük
azoknak a munkáját, akik régóta segítik a
diákokat – mondta Baracsi Endre, a megyei
diáksport és szabadidõ egyesület elnöke.

Ezúttal hét pedagógus kapott elismerést.
A nyíregyháziak közül díjat kapott:

– Tóth János, aki 29 évig a nyíregyházi
Móricz Zsigmond Általános Iskola testnevelõ
tanára volt, majd 2012-tõl a nyíregyházi
Bethlen Gábor Gimnázium Általános Isko-
la tanára. 1976-ban indította el a Focisulit,
ami az idõk folyamán NB I-es sportolókat
adott a városnak és az országnak.

– Vajda Tamás 23 éve a nyíregyházi
Apáczai Csere János Általános Iskola és
Alapfokú Mûvészeti Iskola testnevelõ ta-
nára. Kiemelten foglalkozik a kosárlab-
da sportággal, ahol személyisége megha-
tározó.

Elismerést vehetett át még Siposné Ba-
logh Anna, az apagyi Zrínyi Ilona Általá-
nos Iskola testnevelõ tanára, Kósa György,
aki 18 éve a pátrohai Móricz Zsigmond Ál-
talános Iskola testnevelõ tanára. Díjat ka-
pott Csoma Ferenc, a szatmárcsekei Köl-
csey Ferenc Általános Iskola és Alapfokú
Mûvészeti Iskola, Kazamér László, a
vásárosnaményi Eötvös József Általános Is-
kola és Lakatos László, a rétközberencsi I.
István Király Általános Iskola, valamint a
Dr. Kozma Pál Általános Iskola Sza-
bolcsbákai Tagiskolájának testnevelõ taná-
ra is.

(Szerzõ: Dankó László)

Vajda Tamás és Balogh Gábor
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A Váci Mihály Kulturális Központ programjai

Adventi zenés áhítat

December 19., 19.00 óra: Vesperas.
Közremûködik a Nyíregyházi Ökumeni-
kus Schola, Kissné dr. Mogyorósi Pálma
vezényletével.
Helyszín: Magyarok Nagyasszonya-társ-
székesegyház.
A belépés ingyenes.

MÁZS a Bencs Villában

Orosi advent

Az Orosért Közéleti Egyesület adventi
programra várja az érdeklõdõket.

December 18., 15.00 óra: Gyertyagyúj-
tás és közös karácsonyi énekek.

Helyszín: a volt orosi termelõi piac
(Meggyes u. sarok).

A Szindbád Színháztörténeti Rendezvénytér
programjai

Aktuális:
Karácsonyi matinéval vár a Szindbád
December 23-án 10 órától a Medvevi-

lág Szicíliában animációs filmmel segítjük
az édesanyák ünnepi készülõdését. Az
egész családnak szóló mesét a gyerekeket
kísérõ felnõttek is élvezhetik.

Dino Buzzati varázslatos meséje eleve-
nedik meg A vörös teknõs alkotóinak új,
nagyszabású animációs filmjében. A me-
sebeli Szicíliában játszódó történetben Le-
ander, a medvék királya levezeti a népét a
hegyekbõl, hogy élelemhez jussanak és
megtalálják régen elvesztett fiát, Tónit. Az

emberek világával megismerkedõ medvék
viszont egyre több emberi szokást vesznek
át, a városokban élve veszélybe kerül a
medvelélek.

Állandó:

Színháztörténeti TÁRLAT
Nyitvatartás: kedd, szerda, péntek, szom-

bat, vasárnap: 9.00–17.00 óra között.

Ringató foglalkozás Kosik Anitával
Idõpont: minden hétfõn 16.00 óra, ren-

dezvényterem.
Részletek: szindbad.eu.

Idõtlenség – Tóth Lívia kiállítása
Megtekinthetõ: december 18-ig.
Helyszín: Nyíregyházi Városi Galéria

(Selyem u. 12.).

Teríték – Szolanics Elvira kiállítása
Megtekinthetõ: december 18-ig.
Helyszín: Nyíregyházi Városi Galéria

(Selyem u. 12.).

Virágzó értékeink – Fekete Tibor fotó-
kiállítása

Megtekinthetõ: december 20-ig.
Helyszín: Butykai Közösségi Ház (Benkõ

István u. 1.).

Filmklub
Mûvészet temploma – Pompeji olasz is-

meretterjesztõ film.
Idõpont: december 20. 17.00 óra.
Helyszín: Krúdy Gyula Art Mozi (Ország-

zászló tér 8.).

Pezsgõ ma nékünk a császár – óévbú-
csúztató operettgála

Közremûködik: a Rátonyi Róbert Szín-
ház Zenekara és Tánckara.

Idõpont: december 30. 18.00 óra.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ

(Szabadság tér 9.).
Alvégesi óévbúcsúztató party
Idõpont: december 31. 19.00 óra.
Helyszín: Alvégesi Mûvelõdési Ház

(Honvéd utca 41.).

Decemberi elõadások
Szombat 16.00 óra
18. – Vitéz László csodaládája
Vasárnap 10.00 óra
19. – Farkas és Róka a lakodalomban
Szünidei elõadások 16.00 óra
22. – Dr. RaVaszil
23. – Vitéz László mint erdõkerülõ

December 21-én, kedden a népszerû
színész, énekes, Mészáros Árpád Zsolt
lesz a Bencs Villa vendége, akivel Illyés
Ákos, a teátrum színmûvésze beszélget,
17.30-tól.

Jegyvásárlás: Móricz Zsigmond Szín-
ház Szervezõ- és Jegyiroda, Nyíregyhá-
za, Színház u. 2. (hétfõtõl péntekig 9–
17 óráig), +36-42/507-006,  +36-30/
303-2875,  +36-20/233-2926,  szerve-
zes@moriczszinhaz.hu. Bencs Villa,
Nyíregyháza, Sóstói út 54. (mindennap:

10–17 óráig, hétfõ és csütörtök kivételé-
vel), +36-20/461-4551, info@bencs-
villa.hu.
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Burattino Bábszínház

27. – Makacska kakaska

28. – Vitéz László és az elátkozott
malom

29. – A bátor kiskacsák

30. – Vitéz László és az elásott kincs
Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont

„B” épület II. emeleti bábszínházterme.

Közönségtalálkozó Gulácsi Tamással
A nyáron átadott Selfie Museum and Specialty Café (amely a Bocskai és a Kálmán
utca sarkán található) különleges programnak ad helyet december 18-án, szombaton
15 órától. A Móricz Zsigmond Színház megyei Prima különdíjas színésze, Gulácsi
Tamás lesz a közönségtalálkozó vendége.
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Amirõl az utcák mesélnek...
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A kormányzó Nyíregyházán 4.
Az 1. lovasdandár nyíregyházi alakulatai közül a leg-

népesebb a 4. huszárezred volt. Az 1456 fõbõl álló ka-
tonai alakulat 1941. június 27-én kapta meg a részleges
mozgósításra vonatkozó parancsot, majd július 4-én az
ezred elindult a Tatár-hágó irányába. A lovasdandár le-
váltását október 6-án rendelte el a vezérkar fõnöke. Az
élszállítmány november 3-án, míg a végszállítmány no-
vember 8-án éjszaka érkezett meg a feldíszített nyíregy-
házi vasútállomásra, ahová november 17-én a kormány-
zó Turán különvonata is befutott. Az elõkelõségek a ke-
leti harctérrõl hazatért 1. lovasdandár csapatainak ün-
nepélyes fogadására érkeztek városunkba.

Szohor Pál polgármester már napokkal elõtte felhívta
a lakosság figyelmét, hogy a bevonulás útvonalát díszít-
sék fel. Ablakaikba tegyék ki legszebb szõnyegeiket, vi-
rágokat, vázákat nemzetiszínû szalagokkal, a kereske-
dõk kirakataikat a kormányzó arcképével és zászlókkal
ékesítsék. A bevonulás napján az egyik lakás erkélyérõl
hatalmas magyar, olasz és német lobogók függtek alá.
A díszpáholy hátteréül pedig Ferenczy Noémi Szent Ist-
ván királyt és udvarát ábrázoló gobelinje szolgált, ame-
lyet elsõ alkalommal tekinthettek meg az ünnepségen
résztvevõk.

A kormányzót az állomáson üdvözlõ polgármester
felidézte a 21 évvel ezelõtti elsõ útját, amikor megjele-
nésével reménységet adott a város vezetõinek és lakói-
nak. Ezúttal gépkocsikkal vonultak be a városháza elé.

A csapatok élén vitéz Vattay Antal tábornok, a lovas-
dandár parancsnoka jelentkezett a kormányzó elõtt,
majd a szemle alatt kísérte õt. A fogadáson jelen volt
még többek között Bárdossy László miniszterelnök,
Bartha Károly honvédelmi miniszter és vitéz Szombat-
helyi Ferenc, a vezérkar fõnöke. A szemle után Horthy
köszöntötte a huszárokat, akiknek zászlóira a fõméltósá-
gú asszony kötött szalagokat, majd a kitüntetések átadá-
sa következett. A házigazda után Nagyvárad polgármes-
tere is köszöntõt mondott, hiszen az õ katonáik, a Nádasdy
huszárok is jelen voltak az ünnepségen. A díszmenet után
a különvonaton adott ebéd zárta a napot.


